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The Prophetic Tradion (Hadith)

The Prophetic Tradion (Hadith) ديثالح

The Tradition

الحديثِ

.ـ رسول اله‏ِ (صلَّ اله علَيه و آله) : من أدى إل اُمت حديثا يقام بِه سنّةٌ أو يثْلَم به بِدْعةٌ فَله الجنّة1ُ

1– The Prophet (S) said, ‘Whoever transmits to my people one tradition by which a practice is
established or a heresy is blocked, will enter Paradise.’[Bihar al-Anwar, v. 2, p. 152, no. 43]

2القُلوب يحديثَنا يإنَّ ح : (لامالّس لَيهع) الباقر ـ الإمام.

2– Imam al-Baqir (a.s.) said, ‘Truly our tradition enlivens the hearts.’[Bihar al-Anwar, p. 144, no. 5]

.ـ الإمام الباقر (علَيه الّسلام) : لَحديث واحدٌ تأخُذُه عن صادِقٍ‏خَير لَكَ من الدُّنيا وما فيها3

3- Imam al-Baqir (a.s.) said, ‘Indeed one true tradition that you receive from a truthful person is better
for you than the whole world and all that it contains.’[Amali al-Mufid, p. 42, no. 10]

. ـ الإمام الصادق (علَيه الّسلام) : اعرِفُوا منازِل النّاسِ‏منّا عل قَدْرِ رِواياتهم عنّا4

4- Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘Know the people’s positions with respect to us through the amount of their
narration of our traditions.’[Bihar al-Anwar, v. 2, p. 150, no. 24]
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The Traditionist

المحدِّثِ

5: ن خُلَفاؤكَ ؟ قاله‏ِ، ومال يا رسول : ـ ثلاثاً ـ قيل خُلَفائ محار ماللّه : (هآل و لَيهع هال َّلص) ه‏ـ قال رسول ال
تلّمونَها اُمعي ثُم ، نَّتوس ديثبلّغونَ حي الّذين.

5- The Prophet (S) said, ‘O Allah! Have mercy on my ambassadors’—thrice. He was asked, ‘O
Messenger of Allah! Who are your ambassadors?’ He said, ‘Those who learn my traditions and
practices, and then teach them to my community.’[Amali al-Saduq, p. 152, no. 4]

. ـ الإمام الصادق (علَيه الّسلام) : الراويةُ للحديثِ المتفقّه ف الدِّين أفْضل من ألفِ عابِدٍ لا فقْه لَه ولا رِواية6َ

6– Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘The narrator of traditions who understands religion is better than a
thousand worshippers who have neither understanding of religion nor knowledge of traditions.’[Bihar al-
Anwar, v. 2, p. 150, no. 24]

The Reward of Those Who Memorize Forty Traditions

ثَواب من حفظَ أربعين حديثا

7ومه‏ُ يال عثَههِم، برِ دينأم نْتَفعونَ بِها فديثاً ي‏ حعينبأر تاُم ظَ علفن حم : (هآل و لَيهع هال َّلص) ِ‏هال ـ رسول
.القيامة فَقيهاً عالماً

7- The Prophet (S) said, ‘Whoever memorizes forty traditions from which my community benefits in their
religious affairs, Allah will raise him on the Day of Resurrection as a learned jurist and a scholar.’[Bihar
al-Anwar, p. 156, no. 10]

Understanding the Tradition

دِرايةُ الحديثِ

.ـ الإمام عل (علَيه الّسلام) : علَيم بالدِّراياتِ‏ لا بالرِوايات8ِ



8- Imam Ali (a.s.) said, ‘Your aim must be to understand [the traditions] rather than just narrating
[them].’[Kanz al-Fawa’id, v. 2, p. 31]

.ـ الإمام عل (علَيه الّسلام) : همةُ السفَهاء الرِوايةُ ، وهمةُ العلَماء الدِّراية9ُ

9– Imam Ali (a.s.) said, ‘The ambition of the foolish is to report [traditions] whereas the ambition of the
scholars is to understand the traditions.’[Bihar al-Anwar, v. 2, p. 160, no. 13]

10وِيهديثٍ تَرن ألفِ حم خَير تَدْرِيه ديثح : (لامالّس لَيهع) ادقالص ـ الإمام.

10- Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘One tradition that you understand is better than a thousand traditions
that you merely narrate.’[Ma’ani al-Akhbar, p. 2, no. 3]

Caution against Ascribing Lies to the Prophet (S)

هآل و لَيهع هال َّلسولِ (صالر َلذبِ عال نم التَّحذير)

. ـ رسول اله‏ِ (صلَّ اله علَيه و آله) : من كذب علَ متَعمداً فلْيتَبوأ مقعدَه من النّار11ِ

11– The Prophet (S) said, ‘Whoever deliberately ascribes lies to me, let him take his seat in the
Fire.’[Amali al-Tusi, p. 227, no. 398]

12ما لَم أقُل َعل لجالر قولبائرِ أنْ يبرِ الن أكإنّ م : (هآل و لَيهع هال َّلص) هال ـ رسول .

12– The Prophet (S) said, ‘One of the gravest of the grave sins is to attribute to me something that I
have not said.’[Kanz al-’Ummal, no. 29255]

Prohibition of Falsifying That Tradition Whose Falsehood is not
Known

هذبك علَمذيبِ ما لا يَن تع النَّه

13ديثح ّم عنلَغفإذا ب ، ةيامالق ومي همخاصفأنا م ّعن لغَهديثاً بح دن رم : (هآل و لَيهع هال َّلص) ِ‏هال ـ رسول
لَمه‏ُ أعرِفوا فقولوا : اللم تَع.



13- The Prophet (S) said, ‘Whoever rejects a tradition that is transmitted to him on my authority will have
me to contend with on the Day of Resurrection. So when you hear a tradition from me that you do not
know, say: “Allah knows better.”’[Bihar al-Anwar, v. 2, p. 212, no. 114]

The Soundness of the Tradition and Its Agreement with the
Qur’an

صحةُ الحديثِ و موافَقَةُ القُرآنِ

14وأنا قُلتُه ّنو مفه ه‏ِ ، فإنْ وافَقَهتابِ الك عل ديثاعرِضوا ح : (هآل و لَيهع هال َّلص) ِ‏هال ـ رسول.

14– The Prophet (S) said, ‘Compare my tradition with the Book of Allah. If it corresponds with it, then it is
from me and I have indeed said it.’[Kanz al-’Ummal, no. 907]

15فو زُخْرديثِ القُرآنَ فهن الحم قوافما لَم ي : (لامالّس لَيهع) ادقالص ـ الإمام.

15- Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘The traditions that do not correspond with the Qur’an are false.’[al-Kafi,
v. 1, p. 69, no. 4]

The Soundness of a Tradition and Its Agreement with Man’s
Nature

ةطروافَقَةُ الفديثِ و مةُ الححص

16فْتُموهرم وعقُلوب لَه ه‏ِ علَيهِم فلانَتال دٍ صلواتديثِ آلِ محمن حم معلَي ردما و : (لامالّس لَيهع) الباقر ـ الإمام
.^ فاقْبلوه ، وما اشْمأزَّت منه قُلوبم وأنْرتُموه فَردوه إل اله‏ِ وإل الرسولِ وإل العالم من آلِ محمدٍ

16- Imam al-Baqir (a.s.) said, ‘Whenever a tradition from the household of Muhammad - peace be upon
them all – is transmitted to you, towards which your hearts lean and it seems familiar to you, accept it.
And whatever your hearts resent and you reject, then refer it back to Allah and the Prophet and the
scholar from the household of Muhammad (S).’[Bihar al-Anwar, v. 2, p. 189, no. 21]



The Soundness of a Tradition and Its Agreement with the Truth

قافَقَةُ الحوديثِ و مةُ الححص

ـ رسول اله‏ِ (صلَّ اله علَيه و آله) : ما جاءكم عنّ من حديثٍ موافق للحق فأنا قُلْتُه ، وما أتَاكم عنّ من حديث17ٍ
قالح إ ولَن أقول ،فلَم أقُلْه قالح قوافلا ي.

17– The Prophet (S) said, ‘Whenever a tradition is transmitted to you from me that agrees with the truth,
then I have truly said it, and whatever tradition is transmitted to you from me which does not agree with
the truth, then I have not said it, for I speak nothing but the truth.’[Ma’ani al-Akhbar, p. 390, no. 30]

The Permissibility of Transmitting the Meaning of the Tradition

عنديثِ بِالمالح وازُ نَقلج

18عناهم تبإذا أص ، تأو أخَّر ‏ فيهتديثِ قَدّمالح ف لا بأس : (هآل و لَيهع هال َّلص) ِ‏هال ـ رسول .

18– The Prophet (S) said, ‘It does not matter if you change the order of the words of a tradition, as long
as you render its meaning [exactly].’[Kanz al-’Ummal, no. 29179]

ـ عن محمدِ بن مسلم : قلت لأب عبدِاله‏ِ (علَيه الّسلام) : أسمع الحديث منكَ فأزيدُ وأنْقُص . قال : إن كنت تُريد19ُ
فلا بأس هيعانم .

19– Muhammad b. Muslim narrated, ‘I asked Abu ‘Abdillah [al-Sadiq] (a.s.): “I hear a tradition from you
and then I add to it or subtract from it.” He said, ‘If you [do this] intending its meanings, then it does not
matter.’[Bihar al-Anwar, v. 2, p. 164, no. 21]

What Must Be Observed when Transmitting Traditions

ما ينبغ مراعاتُه ف التَّحديثِ

.ـ رسول اله‏ِ (صلَّ اله علَيه و آله) : لا تُحدِّثوا اُمت من‏أحاديث إ بما تَحملُه عقولُهم20



20– The Prophet (S) said, ‘Do not narrate to my people from my traditions except those which are
perceptible to their intellects.’[Kanz al-’Ummal, no. 29284]

. الإمام عل عليه‏السلام : أتُحبونَ أنْ يذَّب اله‏ُ ورسولُه ؟! حدِّثوا النّاس بما يعرِفونَ ، وأمسوا عما ينْرونَ -21

21– Imam Ali (a.s.) said, ‘Do you like it for Allah and His Messenger to be called liars?! Then transmit to
the people only that which they understand and withhold that which they [i.e. their intellects]
reject.’[Bihar al-Anwar, v. 2, p. 77, no. 60]

The Difficulty of Bearing Some of the Traditions

صعوبةُ تَحمل بعضِ الأحاديثِ

الإمام الصادق عليه‏السلام : إنَّ حديثَنا صعب مستَصعب ، لا يحتَملُه إلا ملَكٌ مقَرب ، أو نَب مرسل ، أو عبدٌ -22
. امتَحن اله‏ُ قَلبه للإيمانِ ، أو مدينَةٌ حصينَةٌ

قال عمرو : فقلت لشُعيبٍ راوي الحديثِ : يا أبا الحسن ، وأي شء المدينَةُ الحصينَةُ ؟ قال : فقال : سألت أبا عبدِ
عتَمالُمج القَلب : ل ه عليه‏السلام عنها فقالال .

22- Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘Truly our traditions are hard and difficult, unbearable except by a near-
stationed angel, a sent prophet, or a servant whose heart has been tested by Allah for faith, or a strongly
guarded city.’ ‘Amr narrated, ‘I then asked Shu’ayb, who had transmitted this tradition to me: ‘O Abu al-
?asan! What is the strongly guarded city?’ He replied, ‘I asked Abu ‘Abdillah (a.s.) about it, and he said
to me, ‘It is an all-comprehending heart.’[Ma’ani al-Akhbar, p. 189, no. 1]

The All-Inclusiveness of the Book and the Prophetic Practice

نّةتاب والسةُ الشُمولي

23، نَنن السم ءن شع ألَهفس ، ةي ـ عن أب اُسامةَ: كنت عندَ أب عبدِ اله‏ِ (علَيه الّسلام) وعندَه رجل من المغير
فقال : ما من شء يحتاج إلَيه ۇلدُ آدم إ وقد خَرجت فيه السنَّةُ من اله‏ِ ومن رسوله، ولولا ذلكَ ما احتَج علَينا بما
ملَيع تموأتْم مَدِين مَل لْتمكا ومالي» : قولُه : (لامالّس لَيهع) ِه‏أبو عبدِ ال ؟ فقالتَجوبِما اح :يريغالم فقال ،تَجاح
تمعن»



23- Abu Usama narrated, ‘I was with Abu ‘Abdillah [al-Sadiq] (a.s.), and there was with him a man from
al-Mughiriyyah. The man asked him about some practices. He said, ‘There is nothing which the
offspring of Adam needs except that it has been expounded in the practices set by Allah and His
Messenger. Otherwise He would not have the argument over us that He holds.’ The man from al-
Mughiriyyah then asked, ‘And what is His argument?’ Abu ‘Abdillah (a.s.) said, ‘[It is] His verse: “Today I
have perfected your religion for you, and I have completed My blessing upon you” [Qur’an
5:3].’[Bihar al-Anwar, v. 2, p. 169, no. 3]

The Ambiguous Traditions

متَشابِهات الأحاديثِ

ـ الإمام الرِضا (علَيه الّسلام) : إنَّ ف أخْبارِنا متَشابِهاً كمتَشابِه القُرآنِ ، ومحماً كمحم القُرآنِ ، فَردوا24
. متَشابِهها إل محمها ، ولا تَتَّبِعوا متَشابِهها دونَ محمها فتَضلّوا

24- Imam Ar-Ridha’ (a.s.) said, ‘Some of our traditions are ambiguous like the ambiguous verses of the
Qur’an, and some are clear like the clear verses of the Qur’an. Then refer its ambiguous ones to its clear
ones, and do not follow its ambiguous ones [blindly] without referring to its clear ones lest you go
astray.’[‘Uyun Akhbar ar-Ridha, v. 1, p. 290, no. 39]
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